
باتری های تکمه ای به مثابه جسم خارجی
دکترعبدالحمیدحسیننیا*

توجه خاصی باید معطوف به این باتری های به منزله جســم خارجی شود. 
از زمانی که در دهه 1970 اولین گزارشــات از بلع باتری ارائه شد باتری به 
عنوان جســم خارجی سیر فزاینده پیدا کرده است. باتری جیوه ای دوربین 
از طریق گاستروســتومی خارج شد، بین سال های 1985 تا 2009 این نوع 
جسم خارجی رشد 7.6 برابری داشته است، سیستم اطلاعاتی افزایش بروز 
در اثر سیر بالارونده کاربرد این ابزار کوچک الکترونیکی بوده و وسعت آسیب 
به قدرت خروجی باتری مربوط می شود. جنس مذکر یک تفوق 57درصدی 
نسبت به جنس مونت داشته اســت. باتری های فوق از طریقه های مختلف 

آزار رسانند
1ـ بافت نرم یک جدار الکتریکی بین دو انتهای باتری تکمه ای برقرار می سازد 

با تشکیل هیدروکسید در انتهای آلکترود منفی بافت را هیدرولیز می کند.
2ـ نشت ترکیبات الکالن )قلیایی( از باتری در محیط نمکی.
3ـ فشار مکانیکی اگر جای خاصی را تحت فشار قرار دهد.

4ـ آزادکردن مواد ســمی )مثلًا جیوه( که ایجاد مســمومیت سیستمیک 
می کند.

عمده باتری ها از نوع آلکالن هستند.
طبق گزارشــات از 348 مورد بیشــترین مکان از طریق دهان، مری و معده 
بودند )188 مورد از 348( پس از آن بینی )112 از 348( و بعد گوش )44 

از 348(
گزارش مزبور نشان داد که 30درصد کودکان اختلال بلع )دیسفاژی( داشتند 

و شاید تعجب آور باشد 26درصد تب و سرفه.
به نظر می آید اندازه باتری برای تخمین عوارض اهمیت داشته باشد. بالاترین 
عوارض مربوط است به باتری 20 میلی متری در کودکان زیر 4سال و حتی 

باتری بلعیده می شود درجه حرارت و PH بالا می رود.
سوختگی های 2 الی 5.2 ساعت حادث می شود. پنجاه و چهاردرصد موارد پی 

آمد مرگبار زمانی رخ می دهد که تشخیص مورد مسامحه قرار گیرد.
ایــن موضوع از فوریت بودن حادثه و خارج کــردن آن حکایت دارد تصویر 
پرتونگاری باتری تکمه ای یک نقشــه مضاعف اســت. هرچه باتری درشت 
تر باشــد از اهمیت بیشتری برخوردار می شــود باتری درشت به تنگی های 
تشــریحی مــری در قوس آئورت می چســبد. اگر باتری از معده رد شــود 
پرتونگاری های ســریال ممکن است مناسب باشد. سایر عوارض باتری تکمه 
ای شــامل پرفوراسیون مری، خونریزی، فلج تار صوتی زخم و نکروز و مرگ 
می باشــد. گزارش شده است از کودک 2ساله ای با هشت ماه باتری در مری 
که هنوز قادر به بلع بوده اســت، در این مورد باتری در جدار مری کاشــته 
شده و توسط بافت جوانه ای )گرانولاسیون( محاصره شده بود و چنان بافت 
متراکم بود که جســم خارجی قابل شناسایی نبود تصمیم گرفته شد که از 
طریق دسترســی خارجی ـ) توراکوتومی خلفی جانبی( به روز بعد موکول 

گردد جسم خرجی با موفقیت قرین بوده است.
پیرامون خروج جســم خارجی از طریق فارنگو از دفاکوســکویی بحث های 
فراوانی شــده اســت، پرتونگاری پس از عمل در 18 درصد نیوموتوراکس یا 
پنومومدیاستن را نشان داده است. انتخاب درمانی محتمل لوله نازوگاستریک، 
تجویز مهارکننده پمپ پروتون، آندوسکوپی مکرر با بلع ماده صاحب چند روز 
یا چند هفته پس از عمل است. نشان داده نشده که استروئیدها پس از بلع 
باتری با فوایدی مقرون باشــد، گرچه احتمال بروز فیبروز و تنگی را کاهش 
می بخشند. گذاشتن لوله نازوگاستریک )NG( تغذیه کافی را میسر می سازد 
و شــاید به مثابه یک اســتنت عمل کند. با این وجود جای گزینی آن بطور 

کورکورانه ممکن است ریسک خطر را بالا ببرد.
نشــان داده شده باتری تکمه ای در بینی پرفوراسیون سپتوم، زخم سپتوم، 
زخم ونکروز شاخک تحتانی عارض می کند. باتری تکمه ای در گوش ممکن 
است زخم پوست، ترشح خونی سروز و پرفوراسیون پرده صماخ پد ید آورد.

منبع:
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اطفال
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2- پزشکی امروز - صفحه7، شماره 825، سال 20 چهارشنبه 7 مهر 1389
عوارض بلع باتری، دکتر فرهاد نیلی

*جراحومتخصصگوش،حلقوبینی

کاهش نرخ سالانه تولد در سال ۱۴۰۳
به زیر یک میلیون نفر 

وزیر بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی هشــدار داد که برای اولین بار در 
تاریخ، نرخ تولد در سال 1403 به زیر یک میلیون نفر می رسد بنابراین همه 

دستگاه ها باید به وظیفه خود در قبال جوانی جمعیت عمل کنند.
به گزارش ایسنا، دکتر محمدرضا ظفرقندی وزیر بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی در نشست مسئولان بسیج دانشــجویی دانشگاه های علوم پزشکی 
سراســر کشور که به مناسبت هفته بســیج برگزار شد، با بیان اینکه بسیج 
همان نیروی فداکار، مسئله محور و بی ادعا است، به نقش بسیج در 8 سال 

دفاع مقدس اشاره کرد.
ظفرقندی ابراز تاسف کرد: بنده 15 سال معلم دبیرستان و 35 سال است که 
اســتاد دانشگاه هستم و برای من معلم سخت است که وقتی در پایان دوره 
آموزشی از شاگردان خود می پرســم که حالا پس از این فراگیری های علم 
چه برنامه ای دارید پاســخ می دهند: »میخواهیم یا دوست داریم مهاجرت 
کنیم«. این جمله کمر من معلم را می شکند. این مسائل )مهاجرت( با حرف 
حل نمی شــود و باید بر روی عوامل آن تدبیر شود.وی با اشاره به نارسایی ها 
و مشــکلات در حوزه ســلامت ضمن تاکید بر اینکه با درک واقعیت ها باید 
با کار جســورانه، فکورانه و علمی، راه حل ارائه دهیم، از مســئولان بســیج 
دانشجویی دانشگاه های علوم پزشکی و دانشجویان خواست تا پیشنهادات و 
راه حل های خود در حوزه های مختلف سلامت را ارائه دهند. وزیر بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی با اشاره به پیگیری قانون جوانی جمعیت در کشور 
گفت: امروز مســئله جمعیت یک مسئله جدی و نگران کننده است و فقط 
در وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی خلاصه نمی شود بلکه بسیاری 
از مولفه ها همچون مســائل فرهنگی، اقتصادی، اجتماعی، اقتصاد سلامت و 
حتی تعرفه های پزشکی نیز در آن دخیل هستند و در کوتاه مدت نمی توان به 
نتیجه رسید.به گفته ظفرقندی، در بحث جوانی جمعیت نخست باید شیب 
را اصلاح کرد تا شــیب نزولی متوقف و ســپس صعودی شود اگر این شیب 
اصلاح شد آنگاه است که می توان امیدوار بود. او ادامه داد: امروز ما شاهد این 
هستیم که بسیاری از کشورهای غربی و حتی منطقه آسیای شرقی همچون 
کره جنوبی و ژاپن از چاله جمعیتی در چاه جمعیتی گرفتار شــده اند و این 
هشــدار را می دهم اگر کشــوری در چاه جمعیتی افتاد، بیرون آمدن از آن 
دشوار و حتی غیرممکن خواهد بود.وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
هشــدار داد: نرخ باروری اکنون از 2.01 در سال 95 به 1.66 رسیده است و 
اگر به 1.1 برسد در چاله و چاه جمعیتی گرفتار می شویم. طبق بررسی های 
ما در ســال 1403 برای اولین بار در تاریخ میزان ولادت در ایران به زیر یک 
میلیون نفر خواهد رسید که بسیار جای نگرانی دارد. بنابراین همه دستگاه ها 

باید به وظیفه خود در قبال جوانی جمعیت عمل کنند.

احداث نیروگاه خورشیدی 
با ظرفیت 15کیلووات ساعت در منطقه 19

دومین نیروگاه خورشــیدی با ظرفیت 15 کیلووات ساعت بربام ساختمان 
معاونت امور اجتماعی و فرهنگی منطقه 19 درحال احدث است.

به گزارش روابط عمومی شــهرداری منطقه 19،حســین اخگر پور شهردار 
منطقه با اشاره به اهمیت استفاده از منابع تجدید پذیر بیان کرد: بهره مندی 
از انرژی خورشــیدی بهترین راه برای تولید انرژی و جلوگیری از حدررفت 
منابع و سوخت های فسیلی است.او ادامه داد: در همین راستا با احداث نیروگاه 
خورشــیدی بربام ساختمان معاونت امور اجتماعی و فرهنگی با ظرفیت 15 
کیلو وات ساعت تعداد نیروگاه های خورشیدی منطقه به دو نیروگاه با ظرفیت 
30 کیلو وات می رســد. ضمن اینکه اولین نیروگاه خورشیدی در ساختمان 

ستادی منطقه 19 به بهره برداری رسیده و در مدار قرار دارد.

نگاه

سلامت

شهری

۴۱۱ طرح اقتصادی
فاقد مجوز محیط زیستی هستند

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست گفت: بیش از 411 
پروژه در کشور داریم که مربوط به سنوات گذشته بوده 
و مجوز محیط زیستی ندارند ولی پیشرفت فیزیکی دارند 
و بعضا به بهره برداری رســیدند و باید تعیین تکلیف و 
بررسی شوند. شینا انصاری در برنامه تلویزیونی صف اول، 
درباره کارگروه ملی کاهــش آلودگی هوا گفت: بیش از 
23 دســتگاه روی قانون هوای پاک دخیل هستند ولی 
دقیق تر 11 دســتگاه اصلی داریم که تکالیف مشخصی 
دارند یعنی نقش شــان بسیار برجسته تر و بارزتر است، 
به هر حال باید این موضوعات پیگیری بشــود و درباره 
سیاهه انتشار یک برنامه داریم برای بروزرسانی ولی فعلا 
همین ســیاهه انتشار مبنای عمل ما است، کاری که در 
دســتورکار داریم این است که کارگروه ملی آلودگی هوا 
را با ریاســت معاونت اجرایی رئیس جمهور برگزار کنیم 
و از دســتگاه ها خواســتیم که با آن بالاترین ســطحی 
که می توانند در این جلســات حضور داشــته باشند که 
بتوانیم درباره تصمیمات مهم داشته و به اجماع برسیم، 
به هرحال تلاش مان بعنوان ســازمان محیط زیســت 
این اســت که بتوانیم در حــوزه آلودگی هوا با تمرکز بر 
اولویت ها موضوعات را پیگیری کنیم.  وی درپاسخ به این 
پرسش که آیا طرح های توسعه ای بر اساس آمایش های 
ســرزمینی تدوین می شــود، گفــت: ما توســعه ای را 
می پذیریم که محیط زیســت در آن محور و اصل باشد 
و این را آقای رئیس جمهور هم به کرات در صحبت های 
خود اشاره کردند، در همین مدت پیش نویس آیین نامه 
ای را تهیه کردیم و با هدف شــفافیت پیش نویس آیین 
نامه ارزیابی اثرات محیط زیستی پروژه ها را در دسترس 
همگان قرار دادیم تا با اســتفاده از خرد جمعی بتوانیم 
یک آیین نامه کاربردی داشــته باشــیم کــه کارایی و 
اثرگذاری لازم را داشته باشــد.وی اضافه کرد: در مورد 
پروژه ها هم یک مشکلی داشــتیم در دهه های گذشته 
برای برخی پروژه ها ارزیابی اثرات محیط زیستی اعمال 
نمی شد. هدف از ارزیابی اثرات محیط زیستی این است 
که با رویکرد پیشگیرانه از تبعات و پیامدهای مخرب یک 

پروژه بر محیط زیست جلوگیری کنیم.
به گفته رئیس ســازمان محیط زیست، در حال حاضر 
بالغ بر 411 پروژه در کشــور داریم که مربوط به سنوات 
گذشته بوده و ارزیابی اثرات محیط زیستی ندارند. یعنی 
اصلا مجوز محیط زیســتی ندارند اما پیشرفت فیزیکی 
دارند و بعضا به بهره برداری رسیدند و حالا این ها هم باید 
تعیین تکلیف بشوند و بررسی بشوند .وی درباره تکلیف 
این پروژه ها اظهار کرد: این ها باید بررسی بشوند اگر در 
مرحله امکان ســنجی باشند و یا پیشرفت فیزیکی شان 
ناچیز باشــد مجدد بررسی می شــوند ولی اگر طرحی 
باشــد که پیشرفت فیزیکی قابل توجه داشته باشد یا به 
بهره برداری رسیده باشد در آن صورت ما برای آن برنامه 

مدیریت محیط زیستی با ای ام پی در نظر می گیریم .
انصــاری در ادامه با اعلام انجــام ارزش گذاری خدمات 
اکوسیستمی شش استان، معادل 30 درصد از مساحت 
کشــور، اضافه کرد: ارزش گذاری اقتصادی خدمات بوم 
ســازگار برای 19 اســتان باقی مانده که در دستور کار 
ما قرار دارد که معادل 64 درصد از مســاحت کل کشور 
است. مدل سازی این خدمات، تهیه نقشه های مکانی این 
خدمات جزو اولویت های ســازمان محیط زیست است 
و کاربردهای زیادی هم دارد ازجمله حســابداری سبز، 
تعیین خسارات محیط زیستی ناشی از اجرای طرح های 
توسعه ای در این اکوسیســتم ها.انصاری درباره احیای 
دریاچه ارومیه گفت: جلســه ای را در دولت چهاردهم با 
ریاســت معاونت اول رئیس جمهور داشتیم که ریاست 
ســتاد احیای دریاچه ارومیه را برعهده داشتند، در سه 
سال گذشته مسئولیت اجرایی ستاد احیاء بر عهده استان 
آذربایجان غربی بود. در این جلســه بنا بر این شــد که 
اقدامات انجام شده طی  سال های گذشته بررسی و آسیب 
شناسی شود و همچنین به نظر می رسد که اگر مسئولیت 
این ستاد در سطح ملی پیگیری شود، بهتر بتواند مؤثرتر 
باشــد، به خصوص در حوزه نرم افزاری که بیشتر مرتبط 
بود با الگوی کشــاورزی و بحث هــای آموزش هایی که 
کشاورزان باید می دیدند و موضوع معیشت، این اقدامات 
قطعاً جای کار بیشــتری دارد و بر این اساس هم حتماً 
به نظر می رســد که این بازنگری در ساختار باید صورت 
بگیرد. به گزارش ایســنا وی درباره وضعیت دریای خزر 
نیز گفت: در مورد خزر من یک نکته ای را اشــاره کنم؛ 
در اجلاس کاپ 29 که شرکت کردیم، جلسه ای بود که 
در مورد عوارض تغییر اقلیم بر دریاها بود، من آن جا در 
مورد مشــکلات دریای خزر و مشکلات محیط زیستی 
سخنرانی داشــتم، چون می دانید ما کنوانسیونی داریم 
تحت عنوان کنوانســیون تهران یا همان خزر و یکی از 
موضوعاتی که ما در دستور کار قرار دادیم که ان شاءالله 
ســال آینده در کاپ 7 در تهران میزبان هستیم، بحث 
همین آلودگی های محیط زیســتی دریای خزر است و 
همین طور کاهش ســطح تراز آب دریای خزر، بنابراین 
این یکی از موضوعاتی اســت که حساسیت زیادی دارد، 
همان جا هــم ما با وزرای محیط زیســت آذربایجان و 
قزاقستان و ترکمنستان جلسه ای داشتیم و در این مورد 

صحبت کردیم.
اما در مــورد تالاب ها هم به هر حال موضوعات تالاب ها 
بسیار گسترده است یکی بحث حقابه تالاب ها و دیگری 
بحث گیاه های مهاجم اســت، به هــر حال این موضوع 
هم که می گویم موضوعات مختلفی را دربر می گیرد در 
حوزه تالاب ها، به صورت مشــخص از معاونت دریایی و 

تالاب های ما در دست پیگیری و اقدام است. 

کاهش کیفیت هوا 
در چهار استان طی روزهای آینده

سازمان هواشناسی کشور از افزایش غلظت آلاینده های 
جــوی و کاهش کیفیت هوا طی روزهای یک شــنبه تا 
سه شنبه )4 تا 6 آذرماه( در تهران، کرج، اراک و اصفهان 

خبر داده است.
به گزارش ایســنا، سازمان هواشناســی کشور با صدور 
هشدار ســطح زردرنگ و با اشاره به پایداری نسبی هوا 
که از یک شــنبه )4 آذرماه( شروع می شود و تا سه شنبه 
)6 آذرمــاه( ادامــه دارد، آورده اســت: افزایش غلظت 
آلاینده هــای جوی و کاهش کیفیت هــوا در این مدت 
در تهران، کرج، اراک و اصفهان پیش بینی می شــود.بر 
این اســاس، احتمال افزایش غلظت آلاینده های جوی و 
کاهش کیفیت هوا، کاهش دید افقی و بالارفتن متناوب 
شاخص آلودگی درحد ناســالم برای گروه های حساس 
وجود دارد.از همین رو، سازمان هواشناسی کشور نسبت 
به پرهیز از فعالیت های طولانی مدت ورزشی در فضای 
آزاد، اجتنــاب از تردد ســالمندان، کــودکان و بیماران 
تنفسی و قلبی در سطح شهرها و معابر عمومی، مدیریت 

مصرف بهینه سوختهای فسیلی توصیه کرده است.

محیط زیست

هواشناسی
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بیستوپنجدرصداستاداندانشگاه
ازکشورمهاجرتکردهاند،اینعددرا
سیمایی حسین میگوید. علوم وزیر
صرافمعتقداســتخیلــیمواقع
»افرادیجایگزینآنهامیشــوندکه

شایدمرتبهضعیفتریدارند.«
به گفتــه او: »این موضوع باعث می شــود 
وضعیت دانشگاه و دانشجو نزول پیدا کند. 
وقتی حقوق اساتید در دانشگاه همسایه ما 
آن طرف آب، بین 4 تا 7 هزار دلار است و 
حقوق اســتاد تمام ما با 50 پایه به سختی 
به هزار دلار می رســد، حالا فکر کنید یک 
استاد جوان که وارد دانشگاه می شود 300 
دلار می گیرد، ممکن اســت استاد تمام ما 
حال و انگیزه مهاجرت نداشته باشد اما این 
استاد جوان می خواهد زندگی تشکیل دهد، 
مسکن تهیه کند، ماشین بخرد، فرزندش را 
راهی مدرســه کند، با 300 الی 400 دلار 
نمی توانــد زندگی کند آن وقت جاذبه های 
آن طرف فراوان بوده، طبیعتا علاقه ای نیز 
ندارد که مهاجرت کند اما برای معیشــت 

مجبور است.«
حاضرنشدندناممنرا
درهیاتایرانیواردکنند

درهمین باره حسین آخانی، استاد دانشگاه 
تهران به خبرآنلاین می گوید: »وزیر محترم 
علــوم، اخیرا اعتــراف کرده ایــد که ما در 
رتبه های بین المللی ســقوط کرده ایم. من 
تعجب می کنم، مگر با این سیاست هایی که 
سال هاســت در وزارت علوم و کشور است 
انتظار رشــد هم دارید. بگذارید فقط از دو 
اتفاقی که در یک ماه و اندی اخیر برای بنده 

افتاده است شما را آگاه کنم .«
او بیــان می کند: »من برای ســخنرانی در 
اجلاس تغییر ســازمان ملل در باکو دعوت 
شــدم. این اتفاق خیلی به ندرت، آنهم در 
شرایطی که ایران در بدترین دوران ارتباطی 
خود با جهان است، برای استادی از داخل 
ایران رخ می دهد. برای خرج این ســفر با 
معاونــت علمی ریاســت جمهوری تماس 
گرفتم. اول قول مســاعد دادند بعد حتی 
تلفن من را جواب ندادند. به روابط بین الملل 
وزارتخانه و دانشــگاه تماس گرفتم. گفتند 
شما یکبار سفر رفته اید دیگر به شما کمک 
تعلــق نمی گیرد. با شــخص خانم انصاری 
رئیس ســازمان حفاظــت محیط تماس 
گرفتم، ایشــان هم گفتند مــا نمی توانیم. 

می دانیــد عمیق تــر از ایــن درد چه بود، 
اینکه سازمان حفاظت محیط زیست حتی 
حاضر نشــد نام من را در  هیات ایرانی وارد 
کند و من به عنوان عضو  هیات ازبکســتان 
رفتم! یعنی در این مملکت تعریف نشــده 
که اســتادی از دانشگاه های کشور به یکی 

از جلسات جانبی این اجلاس مهم برود.«
آخانی ادامــه می دهد: »بــاز دردناک تر از 
آن اینکــه از  هیات ایرانــی دعوت کردم به 
ســخنرانی من بیایند و از این فرصت برای 
استحکام روابط با کشور ازبکستان استفاده 
کننــد، نه تنهــا نیامدند بلکه درســت در 
همان زمان سخنرانی من با ایرانی ها جلسه 
گذاشتند )ســاعت 12 ظهر( که نتوانند در 
جلسه ســخنرانی من باشند. سخنرانی من 
هم در رابطه با ایــران بود که حداقل برای 
سوادشان خوب بود. می دانید بلافاصله بعد از 
سخنرانی من وزیر محیط زیست ازبکستان 
پیشنهاد چربی برای ترک دانشگاه تهران و 
استخدام در دانشگاه جدالتاسیس بین المللی 
آنجــا داد، نا قابل 4 برابر حقوق دانشــگاه 
تهران با کلیه نیازهای پژوهشی! فعلا گفت 
یک اتاق برایشان اختصاص دهید. البته من 
وسوسه نشــدم، فقط خواستم بدانید که با 
این وضعی که هستیم با سپردن پست های 
بالای مملکتــی به افراد کــم دانش و کم 

ســواد، آنها هیچ درکی از پژوهش، دانشگاه 
بین الملل ندارند. فقــط بدانید من حتی از 
بردن دانشجویانم به چیتگر به دلیل قوانین 
ومحدودیت های دست و پا گیر محرومم. با 
توجه به شرایطی که من دارم رصد می کنم، 

سقوط دانشگاه حتمی است.«
کسیبهفریاداستاددانشگاه

گوشنمیدهد
این اســتاد دانشگاه تهران با اشاره به مورد 
دیگر می گوید: »استاد دهباشی و همکاران 
در 16 مهر 1403 مراســمی در شب های 
معــروف بخارا بــرای تجلیــل از اینجانب 
ترتیب دادند. من سال هاســت که در کنار 
کار دانشــگاهی خــود در مــورد خطرات 
گونه های مهاجم برای زیست بوم و سلامت 
می نویسم. گروهی ناآگاه و شایدم سود جو 
که خود را حامی سگ های ولگرد می دانند 
از این فعالیت من ناراحت اند. آنها بارها من 
را تهدید به قتل کرده اند. من هم از برخی 
از آنها به دستگاه قضایی شکایت بردم. یکی 
از سرکرده های آنها دست به تخلفاتی زده 
است که اگر من استاد دانشگاه فقط یکی از 
این تخلفات را انجام دهم فکر می کنم طی 
چنــد روز به زندان می افتم و به هزار و یک 
اتهام امنیتی متهم می شــوم. او لشکری از 
اوباشان را فرستاد و مراسم شب های بخارای 

اســتاد دهباشــی را به هم زد و فیلمش را 
برای من وتو فرستاد.« آخانی ادامه می دهد: 
»حتی پلیس و کلانتری هم آمدند وگزارش 
دادند. همان فرد به اســتاد دهباشی زنگ 
زد و گفت پســرت را می کشم. به دستگاه 
قضایــی، وزارت اطلاعــات، پلیس امنیت، 
حراســت دانشــگاه تهران با اسناد محکم 
گزارش کردیم ولی هنوز این فرد و لشــکر 
شــعبان بی مخش به رفتار خودشان ادامه 
می دهنــد و بارها گفته )حتــی به قاضی( 
کــه من برای اطلاعات کار می کنم. ببینید 
سرنوشت استادی که در کنار کاری علمی 
و بین المللی اش مســئولیت اجتماعی دارد 
چه شــده است وچه هزینه هایی می پردازد 
و دستگاه های مســئول به فریاد کمک او 
گــوش نمی کنند. در همان جلســه آقای 
دکتر محســنی همکار دانشــکده حقوق 
وشمار زیادی از اســتادان دانشگاه حضور 
داشــتند. حداقل یک مورد از فعالیت های 
من در مورد ساختمان ایجاد شده در فضای 
دانشگاه تهران را شما خودتان آگاهی دارید. 
بیــش از این مصدع اوقات نمی شــوم، اگر 
وقتی دادید می رسم خدمت تان که اگر چه 
از بهبود دانشگاه ناامیدم، حداقل نکات در 
مورد دانشگاه سبز و دلایل سقوط دانشگاه 

خدمت تان بگویم.«

مشاورعالیوجانشینوزیربهداشت
اینکه۷۰درصدمشــکلات بیان با
بهداشت وزارت از خارج ســلامت
اســت،گفت:اگرخواهــانکنترل
تمام هستیم، غیرواگیر بیماریهای
ارگانهابایدپــایکارآیند؛چراکه
حدود۷۰درصــدارگانهاییکهدر
غیرواگیر بیماریهای کنترل زمینه
نقشآفرینیمیکنند،خارجازوزارت

بهداشتقراردارند.
دکتر علــی جعفریان، با اشــاره به برنامه 
پزشــکی خانــواده بــه عنــوان یکی از 
اولویت های اساســی وزارت بهداشــت و 
نیازهــای بودجــه ای آن، با بیــان اینکه 

میــزان بودجه برنامه پزشــکی خانواده و 
نظام ارجاع منوط به گســترش و کارکرد 
این برنامه اســت، تصریح کــرد: در حال 
حاضر، نمی توان بودجه مشــخصی برای 
برنامه پژشکی خانواده درنظر گرفت؛ چرا 
که عددهای متفاوتی بــا توجه به میزان 
اجرای برنامه در نظر گرفته می شود. بازهم 
تاکید می کنم که بودجه مورد نیاز برنامه 
پزشــکی خانواده به میزان ســطح اجرای 
برنامه بستگی دارد، بودجه مورد نیاز برنامه 
پژشکی خانواده می تواند با 20 همت آغاز 

شود و حتی تا 220 همت هم برسد.
وی درباره ضرورت توجه به به بیماری های 
غیرواگیر و تاثیر ایــن بیماری ها بر نظام 

سلامت و با بیان اینکه 70 درصد مشکلات 
ســلامت خارج از وزارت بهداشــت است، 
توضیح داد: بخش عمده ای از بیماری های 
غیرواگیر با عوامل اجتماعی موثر بر سلامت 
در ارتباط است و این عوامل اجتماعی در 
تمــام زمینه ها حضور دارد. با توجه به این 
که عوامل اجتماعی موثر بر ســلامت در 
تمــام زمینه های بیماری هــای غیرواگیر 
نقش دارد و این مولفه ها در تمام زمینه ها 
حضور دارند، وزارت بهداشت نمی تواند یک 
بودجه مشخص برای مدیریت بیماری های 

غیرواگیر در نظر گیرد. 
بــه طور مثال، وضعیــت ایمنی خودروها 
و جاده ها می بایســت در دستور کار قرار 

گیــرد؛ موادغذایی آسیب رســان نباید در 
برنامه غذایی قرار گیرد؛ این چنین مواردی 
در ارتباط بــا بیماری های غیرواگیر نقش 
دارند و بــه همین دلیــل نمی توان یک 
عدد مشــخص برای بودجه بیماری ها در 
نظر گرفت.  مشــاور عالی وزیر بهداشــت 
ادامه داد: اگر خواهان کنترل بیماری های 
غیرواگیر هستیم، تمام ارگان ها می بایست 

به پای کار آیند.
حدود 70 درصد از ارگان هایی که در زمینه 
کنترل بیماری های غیرواگیر نقش آفرینی 
 می کننــد، خارج از وزارت بهداشــت قرار 
دارند و این ارگان ها می بایست به اقداماتی 

دست زنند. 

رئیسادارهکنترلحیواناتشــهری
شهرداری پسماند مدیریت سازمان
تهرانبااشــارهبهافزایشسگهای
ولگرددرسطحشهربهدلیلکمبود
غذاوســرماگفت:درتامینداروی
حیوانات عقیمسازی برای »کتامین«

با اما بامشکلمواجههستیم ولگرد
مکاتباتی تهران دامپزشکی سازمان
کردیمتــااینکمبــودراازطریق

شرکتهایداخلیحلکنیم.
افزایش تعداد ســگ های ولگرد در نقاط 
مختلف پایتخت تبدیل به چالشــی برای 

شهروندان شده اســت و مردم نیز از نظر 
بهداشت شهری و امنیت در تردد با مشکل 

مواجه شده اند. 
ســگ های ولگــرد در برخــی اوقات در 
گروه هــای چندتایــی در مناطق مختلف 
شهری پرســه می زنند و برای شهروندان 

مشکلاتی به وجود می آورد.
داود معظمی گودرزی، رئیس اداره کنترل 
حیوانات شهری سازمان مدیریت پسماند 
شــهرداری تهران در گفت وگو با ایســنا 
درباره افزایش سگ های ولگرد در مناطق 
مختلف سطح تهران اظهار کرد: با توجه به 
شــروع فصل سرما و کمبود غذا با افزایش 
ورود حیوانات به محیط های شهری مواجه 

هستیم. 
زیســتگاه های طبیعی فــراوان در مناطق 
کوهســتانی مثــل درکه و دربنــد دلیل 
دیگری بــرای افزایش ســگ های ولگرد 
اســت.وی ادامه داد: ابزار مورد استفاده در 
عملیات جمع آوری ســگ های بلاصاحب 

دارت )داروی بیهوشی( با برد 6 متر است 
اما در کوهســتان ها قدرت مانور کمتری 

داریم. 
بــا این وجود همکاران ما تمام تلاش خود 
را برای زنده گیری بدون آســیب رساندن 
به حیوانات در این مناطق در دســتور کار 

قرار داده اند.
بــه گزارش ایســنا، رئیــس اداره کنترل 
حیوانــات شــهری ســازمان مدیریــت 
پســماند شــهرداری تهران با اشــاره به 
این کــه گروه های مختلف کــه از طریق 
غذارســانی غیراصولــی موجــب افزایش 
می شوند،  بلاصاحب  ســگ های  جمعیت 
بیان کرد: این گروه هــا در برخی موارد با 
اکیپ های  با  ایجاد درگیری های متعــدد 
زنده گیــری موجب اخــلال در عملیات 
جمع آوری می شوند. هم اکنون با اجرای 
طرح ضربتی در این مناطق در حال جمع 
آوری ســگ های ولگرد و افزایش رضایت 

شهروندان هستیم.

سقوط دانشگاه حتمی است

کوچ استادان دانشگاه های ایران

مشاور عالی و جانشین وزیر بهداشت:

۷۰ درصد مشکلات سلامت، خارج از وزارت بهداشت است

سرما و کمبود غذا دلیل افزایش سگ های ولگرد در شهر

درمان رایگان بیماری ایدز در ایران پرونده سهمیه های کنکور در مسیر اصلاح
عضوهیاتعلمیدانشگاهعلومپزشکیشهیدبهشتیگفت:اکنونداروهای
ضدویروسیHIVکهموجودهستندسبببهصفررسیدنویروسدرخون
میشــوندامااینتازمانیاستکهدارومصرفمیشودوبهمحضقطعدارو

دوبارهبیماریبرمیگردد.
پیام طبرسی فوق تخصص بیماری های عفونی و رئیس بخش عفونی بیمارستان مسیح 
دانشــوری با اشاره به برگزاری پویش ملی »من هم تست HIV می دهم« اظهار داشت: 
عمده انتقال HIV در جهان از طریق روابط جنســی بوده است اما در مقاطعی توسط 
بیماران معتاد تزریقی شاهد تشدید انتقال این ویروس بوده ایم.وی افزود: در زمانی که 
ویروس HIV زیاد شــناخته شده نبود شاهد انتقال از مادر به نوزاد و خون بودیم.عضو 
هیات علمی دانشــگاه علوم پزشکی شهید بهشتی با اشاره به انتقال خون های آلوده در 
ســالهای 1970 تا 1985 از طریق انستیتو فرانسه به بیماران هموفیلی در ایران گفت: 
ایران قربانی این توطئه ســلامت شــد و در حال حاضر میزان موارد شناسایی شده در 
ایران بیش از 40 هزار نفر اســت که از این تعــداد حدود 26 هزار نفر تحت درمان قرار 
دارند.وی با بیان اینکه بیماران مبتلا به ایدز که تحت درمان قرار گرفتند وضعیت بسیار 
رضایت بخشی دارند، گفت: تلاش شده برای درمان این بیماری، HIV موجود در خون 
به صفر برســد و پس از آن بیماری کنترل شــود و قابلیت انتقال نداشته باشد بنابراین 
شناســایی و تحت درمان قرار دادن بیماران مبتلا به ایدز بسیار مهم است. وی گفت: از 
همه مردم عزیز کشــورمان درخواست دارم که در پویش من هم تست HIV می دهم، 

شرکت کنند و بدانند که درمان این بیماری رایگان است.

معاونستادتعلیموتربیتشورایعالیانقلابفرهنگیبابیاناینکهبخشی
ازعدالتآموزشیازطریقاصلاحسهمیههایکنکورمحققمیشودگفت:به
دنبالدرنظرگرفتندهکهایاقتصادییااختصاصسهمیهبهمدارسدولتی

عادیهستیم.
 20 شهریور امسال اعضای شورای عالی انقلاب فرهنگی ماده واحده نحوه تعیین سهمیه 
مناطق داوطلبان آزمون سراســری در ســال 1404 را مورد بررســی قرار دادند و مقرر 
کردند نظام نامه مجددی برای ســهمیه بندی عادلانه مناطق داوطلبان بر اساس تفکیک 
ســهمیه های کنکور به صورت استانی، تدوین شود.براین اساس سید جلال موسوی در 
گفت وگو با ایسنا، درباره اصلاح سهمیه  مناطق داوطلبان کنکور گفت: سهمیه های مناطق 
یک تا سه کنکور برای یک دهه قبل است و باید اصلاح شود.وی با بیان اینکه هم اکنون 
در تهران به لحاظ اقتصادی خانواده های ســطح بالا و سطح ضعیف داریم اما در کنکور، 
شهر تهران منطقه یک لحاظ می شود افزود: همچنین شهر ایلام تنها مرکز استانی است 
که منطقه ســه است درحالیکه آنجا مدرســه لاکچری وجود دارد بنابراین نیاز است تا 
سهمیه ها اصلاح شود. معاون ستاد تعلیم و تربیت شورای عالی انقلاب فرهنگی با اشاره 
به اینکه یکی از پیشــنهادات مطرح شده این است که سهمیه ها حذف شوند، ادامه داد: 
شورای عالی انقلاب فرهنگی به وزارت علوم ابلاغ کرده که طی سه ماه، پیشنهادات جدید 
خود را برای اصلاح ســهمیه ها ارائه کند.موسوی با بیان اینکه بخشی از عدالت آموزشی 
از طریق اصلاح سهمیه ها محقق می شود اظهار کرد: به دنبال در نظرگرفتن دهک های 

اقتصادی یا اختصاص سهمیه به مدارس دولتی عادی هستیم.


